
Když se v souvislosti se zavedením 

krajského zřízení zrušily okresní 

úřady, tak řadu jejich agend převzaly 

obce s rozšířenou působností (tzv. 

obce 3. stupně). Pro naši obec se 

touto obcí stalo město Brandýs n.L.-

Stará Boleslav. Naše obec spolu 

s dalšími proti tomuto řešení pro-

testovala s ohledem na špatné do-

pravní spojení s Brandýsem a tak byl 

dohodnut kompromis, že Brandýs 

zřídí pro obce s nevýhodným spoje-

ním na Brandýs detašovaná praco-

viště v Praze.

Nyní se objevily informace, že  

městský úřad v Brandýse uvažuje 

o zrušení těchto pracovišť a převede-

ní celé jejich agendy do Brandýsa.  

Pro naši obec a řadu dalších by to 

znamenalo zhoršení dostupnosti řady 

služeb, např. v agendě řidičských 

průkazů, živností, pasové agendy, 

oblasti sociálních věcí, životního 

prostředí atd., tedy opak původního 

záměru reformy přiblížit tyto agendy 

obcím. Proto se starostové obcí 

sdružených v MAS Nad Prahou Mar-

tin Kupka za Líbeznice, Iva Cucová 

za Bášť, Ivo Kurhajec za Klecany, 

Vladimíra Sýkorová za Máslovice 

a Jiří Falek za Mratín proti tomuto 

záměru ohradili dopisy starostovi 

Brandýsa, hejtmanovi kraje a minis-

trovi vnitra. Za ministra odpověděla 

z jeho pověření náměstkyně pro 

veřejnou správu Jana Vildumet-

zová. Z její odpovědi vyjímáme to 

podstatné: “Zrušení detašovaných 

pracovišť není možné bez příslušné 

novely zákona č. 314/2002 Sb. 

o stanovení obcí s pověřeným 

obecním úřadem a stanovení obcí 

s rozšířenou působností ve znění 

zákona č.387/2004 Sb.. Ministerstvo 

nepřistoupí ke změně právní úpravy, 

pokud nebudou veškeré připomínky 

dotčených obcí vypořádány, 

resp. dokud nebude vysloven sou-

hlas dotčených obcí s případnou 

změnou.“

Od hejtmana Středočeského kraje 

dosud odpověď nepřišla a o stano-

visku městského úřadu Brandýs 

bude jeho starosta informovat 

okolní zástupce obcí v rámci jejich 

společného setkání při příležitosti 

dne přípravy starostů v oblasti ochra-

ny obyvatelstva a krizového řízení 

dne 18. února.

Celou záležitost, která je pro nás 

důležitá, budeme dále bedlivě sledo-

vat a občany o ní informovat.

V. Sýkorová     

Na vědomost
se dává...

Zpravodaj Obecního úřadu Máslovice
Ročník XXI                                 Číslo 1                     Únor 2015 
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NOVÝ POKUS O REVIZI SPRÁVNÍHO 
USPOŘÁDÁNÍ V NAŠEM REGIONU

VEŘEJNÉ ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA 

OBCE 
se bude konat ve čtvrtek 26. února 
od 19.30 hodin na obecním úřadě. 

Předběžný program: 
1. Jmenování zapisovatelky, schválení 

ověřovatelů

2. Schválení programu

3. Schválení organizačních směrnic 

obce

4. Zpráva o provedené inventarizaci

5. Schválení smlouvy o zřízení 

věcného břemene pro ČEZ

6. Přistoupení do Fondu Zlatého 

Pruhu Polabí

7. Různé

8. Diskuse
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Zasedání se konalo za přítomnosti všech sedmi zastupitelů 

a dalších devíti občanů.

Do úvodní části jednání bylo zařazeno schvalování zá-

pisu z minulého zasedání, kde bylo   doplněno usnesení, že 

se paní Vojtíšková pověřuje sestavením pracovní skupiny za 

účelem vytvoření redakční rady zpravodaje. V dalším jednání 

bylo přijato poslední čtvrté rozpočtové opatření k rozpočtu na 

rok 2014, kterým byly zvýšeny rozpočtované příjmy o 2 635 

038,30 Kč a rozpočtované náklady  500 211,30 Kč.    

Hlavním bodem jednání bylo schválení rozpočtu na rok 

2015. Návrh rozpočtu byl v řádné lhůtě vyvěšen na úřední 

desce a na webových stránkách obce. Došla k němu jed-

na připomínka od ředitelky mateřské školy o zvýšení 

příspěvku na provoz školy o 10 tisíc Kč. Zastupitelstvo této 

žádosti vyhovělo s tím, že o stejnou částku budou sníženy 

rozpočtované náklady na kulturu. Rozpočet je uveden na 

jiném místě zpravodaje a je také umístěn na webových 

stránkách obce. 

V souvislosti s rozpočtem na rok 2015 schválilo zastupi-

telstvo závazné ukazatele pro mateřskou školu na tento rok, 

a sice: materiálové výdaje 57 tis. Kč, náklady na energii 58 tis., 

náklady na opravy 2 tis., náklady na služby 111 tis. a náklady 

ostatní12 tis., celkem tedy 240 tis. Kč.

Dále byl schválen upravený organizační řád obce a projed-

náno doporučení odboru kontroly krajského úřadu schválit 

organizační směrnice obce, které upravují detaily účetnictví obce, 

tvorbu vnitřních předpisů obce a veřejné zakázky malého rozsa-

hu. Pro obce naší velikosti se jedná celkem o patnáct směrnic. 

Vzhledem k tomu, že většina členů zastupitelstva se nestačila se 

všemi směrnicemi seznámit, rozvinula se diskuse, zda jen schvá-

lit, které vybrané směrnice bude obec používat a jejich obsah pro-

jednat až na příští schůzi, nebo celé projednání odložit na příští 

schůzi. Většinou pěti hlasů proti dvěma bylo schváleno usnesení 

odložit projednání organizačních směrnic na příští schůzi.   

Zastupitelstvo také schválilo provedení inventury majetku 

obce k 31.12. 2014, kterou provede inventarizační komise ve 

složení Petra Šaňková, Ludmila Szöllösová a Andrea Zoulová 

ve dnech 5.1. – 10.1. a schválilo také souhrnné připomínky 

k územně analytickým podkladům pro územní plánování 

v rámci Středočeského kraje, které zpracovali starostka s místo-

starostou.

V závěru jednání prodiskutovalo zastupitelstvo priority své 

práce na celé funkční období a usneslo se na jejich konečné 

formulaci v tomto znění:

1. Rekonstruovat horní budovu čp. 16 a otevřít zde 

HOSPODU SE SÁLEM. 

2. V MATEŘSKÉ ŠKOLE zrealizovat výměnu ven-

kovních dveří a uskutečnit konkurs na ředitelku. 

3. Pokračovat v obnově ZELENĚ, zejména vysázení 

stromů v ulici U Vodojemu a kolem fotbalového hřiště.

4. Pokračovat v odporu proti rozšíření LETIŠTĚ Vodo-

chody společně s ostatními obcemi.

5. Umístit KOŠE NA PSÍ EXKREMENTY na tři místa 

v obci. 

6. Po rekonstrukci vodovodního řadu v ulici Pražské (bu-

dou realizovat Středočeské vodárny) řešit ODVODNĚNÍ 

části této ulice.

7. Zajistit postavení PERGOLY u hřiště ve spolupráci se 

Shooters. 

8. Řešit umístění budoucího OBCHODU a využití spodní 

budovy čp.16. 

(Spodní budova dostane nové číslo popisné.)

9. Kontrola VEŘEJNÉHO  OSVĚTLENÍ a případná 

postupná výměna světel.

(Poznámka pana Převorovského, aby se zajistilo veřejné 

osvětlení tak, aby při silném větru nezhasínalo.)

10. Pokračovat v KULTURNÍCH  AKCÍCH na návsi, po 

rekonstrukci i v novém sále.

11. Nadále spolupracovat se Svazkem obcí Dolní Povltaví 

a MAS Nad Prahou.

12. Sestavit redakční radu pro ZPRAVODAJ, průběžné 

zkvalitňovat WEBOVÉ stránky obce.

13. Zadat rozpracování studie KANALIZACE do projek-

tové dokumentace k územnímu rozhodnutí.

14. Podporovat aktivity občanů;  zajistit pomoc občanům 

v případě nouze.  

15. Vést DISKUSI s občany o důležitých tématech pro-

vozu a rozvoje obce.

Všechna usnesení na tomto zasedání byla přijata 

jednomyslně kromě výše uvedeného usnesení o odložení pro-

jednání vnitřních organizačních směrnic obce. 

V závěrečné diskusi byla zodpovězena řada dotazů k zim-

nímu ošetřování komunikací, konkursu na ředitelku mateřské 

školy a k akcím proti rozšíření letiště. 

ZPRÁVA Z VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE 
KONANÉHO 29. PROSINCE 2014
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  ROZPOČTOVÉ  PŘÍJMY  v tisících Kč 
paragr. položky   
0 1111 Daň z příjmů fyz.osob ze závislé činnosti      550  
 1112 Daň z příjmů fyz.osob ze samost.výd.čin.   30   
 1113 Daň z příjmů fyz. osob z kapitál. Výnosů   70  
 1121 Daň z příjmů právnických osob  600  
 1211 Daň z přidané hodnoty             1300  
 1332 Poplatky za znečišťování ovzduší                 0  
 1337 Poplatek za likvidaci komunálního odpadu 230  
 1341 Poplatek ze psů                                           6  
 1343 Poplatek za užívání veřejného prostranství   10  
 1347 Poplatek za provozovaný hrací přístroj    0  
 1351 Odvod z výtěžku z provozování loterií   10  
 1361 Správní poplatky                                           2  
 1511 Daň z nemovitosti                          350  
 2460 Splátky půjček obyvatelstvu               22  
 4111 Neinvest. přij.transfery z všeob.pokl.st.rozp.    0  
 4112 Neinvest. přij.transfery ze st.rozpočtu  57  
 4116 Ostatní neinvestiční transfery ze st.rozp.    0  
 4121 Neinvestiční přijaté transfery od obcí 200  
 4122 Neinvestiční přijaté transfery od krajů    0  
3314  Činnosti knihovnické                              3  
3315  Činnost muzeí a galerií                          140  
3319  Ostatní záležitosti kultury                          320  
3412  kabiny                                                      10  
3421  Využití volného času dětí a mládeže               15  
3613  Nebytové hospodářství                            60  
3639  Komunální služby a územní rozvoj               16  
3722  Sběr a svoz komunálních odpadů               15  
3725  Ekokom                                                      40  
4322  Ústavy péče pro mládež                              1  
6171  Činnost místní správy                              3  
6310  Obecné příjmy a výdaje z fi n. operací   60  
PŘÍJMY CELKEM                                                  4120  
  Příjmy:  4120  
  Výdaje:  4520  
    -400 

Schodek ve výši 400 tisíc bude krytý z fi nančního zůstatku na bežném účtě. 
    Rozpočet byl schválen ZO na veřejné schůzi dne 29.12.2014 
     

  ROZPOČTOVÉ   VÝDAJE   
2212 Silnice                                                  18  
2219 Ostatní záležitosti pozemních komunikací 2  
2221 Provoz veřejné silniční dopravy          180  
2232 Provoz vnitrozemské plavby            50  
2321 Odvádění a čištění odpadních vod              3  
3111 Předškolní zařízení                       240  
3113 Základní školy                                    100  
3141 Stravování důchodci                           2  
3314 Činnosti knihovnické                         70  
3315 Činnosti muzeí a galerií                       270  
3319 Ostatní záležitosti kultury                       390  
3341 Rozhlas a televize                                      10  
3412 Sportovní zařízení v majetku obce            20  
3419 Ostatní tělovýchovná činnost            10  
3421 Využití volného času dětí a mládeže            20  
3613 Nebytové hospodářství                       520  
3631 Veřejné osvětlení                                      70  
3639 Komunální služby a územní rozvoj          100  
3721 Sběr a svoz nebezpečných odpadů            22  
3722 Sběr a svoz komunálních odpadů          240  
3723 Sběr a svoz velkoobjemových odpadů      120  
3745 Péče o vzhled obce a veřejnou zeleň         170  
4322 Ústavy péče pro mládež                           2  
4329 Ostatní sociální pomoc dětem s mládež 1  
5511 Požární ochrana                                      28  
6112 Zastupitelstva obcí                       670  
6171 Činnost místní správy                       900  
6310 Obecné příjmy a výdaje z fi n. Operací        32  
8124 Uhr.spl.dlouhodobě přij.půjčených prostř. 260  

     
VÝDAJE CELKEM           4520

ROZPOČET NA ROK 2015

Položila jsem redaktorům Odolenu, Klecanského zpravodaje, 

Libčických novin, Líbeznického zpravodaje a Kralupského zpra-

vodaje několik otázek, týkajících se jejich vydávání. Myslím, že 

odpovědi mohou posloužit jako jeden z podkladových pracovních 

materiálů při řešení bodu programu zastupitelstva, týkajícího se 

ustavení redakční rady a zlepšování obsahu našeho zpravodaje. 

Všechny dotázané zpravodaje jsou čtenářům k dispozici v obecní 

knihovně. Ptala jsem se mj. na složení a postavení redakční rady. 

Redakční radu mají všechny uvedené zpravodaje kromě jednoho, 

kde se ale o ustavení redakční rady jedná a asi ustavena také bude. 

Ve všech případech ji schvaluje rada města, případně obecní za-

stupitelstvo. Počet členů redakční rady se pohybuje mezi dvěma 

až pěti členy. Kromě jednoho zpravodaje jsou ve všech ostatních 

redakčních radách zastoupena obecní zastupitelstva svými členy, 

ve dvou případech přímo starosty, z toho v jednom případě je sta-

rosta přímo předsedou redakční rady. Ve všech redakčních radách 

jsou zastoupeni výkonní redaktoři zpravodajů, v jednom případě 

představuje dvoučlenná redakční rada zároveň také výkonnou re-

dakci. Pravidlem ve všech případech kromě jednoho je, že se obsah 

každého čísla před vydáním předkládá radě města resp. starostovi 

případně obecnímu zastupitelstvu k informaci. Pokud je redakci 

doručen článek kritizující starostu či jinou osobu z vedení obce, 

redakce jej otiskne a zároveň mu v témže čísle dává možnost na 

článek reagovat. Jeden z redaktorů zdůvodnil tuto praxi tak, že je 

to korektní vůči čtenářům i osobám mediálně napadeným. Pone-

chat odpověď až do dalšího čísla s měsíčním odstupem je příliš 

dlouhá doba, čtenář by se v tom ztratil, muselo by se opakovat, na 

co se reaguje a celá záležitost by ztrácela na aktuálnosti. V jednom 

případě dává redakce kritizovanému možnost odpovědi až v dalším 

čísle. Před tím však redakce autora osloví s dotazem, zda celou věc  

je nutno řešit přes zpravodaj a zda to nelze řešit nějak jinak. Tak 

se redakci údajně podařilo zažehnat několik zbytečných sporů 

vzniklých z krátkého „vzplanutí emocí“. 

Na otázku, zda dochází k odmítnutí nějakého příspěvku se 

odpovědi shodovaly v tom, že  to je zcela výjimečné v případech, 

kdy se jedná o články diskriminující určité skupiny občanů, články 

pomlouvačné, vulgární či jinak odporující etickému kodexu 

novináře a našim zákonům. Odmítnut může být však i článek příliš 

dlouhý nebo jazykově  a stylisticky nedokonalý v případě, že autor 

nesouhlasí s jeho zkrácením a úpravou. V jednom případě existuje 

i taková praxe, že jestliže se vyhovující článek shodný s jinými 

články ke stejnému tématu nevejde do stanoveného rozsahu zpra-

vodaje, tak se zařadí na webové stránky.  Poslední otázka se týkala 

stanov či statutu redakční rady. Většinou nějaký statut redakční 

rady mají a ten vychází převážně ze zákonných ustanovení o tisku 

a z etického kodexu novináře.    V. Sýkorová     

JAK DĚLAJÍ „RADNIČNÍ NOVINY“ OKOLNÍ OBCE 



4

Na vědomost se dává, že už je tomu tak, čas běží neúprosně. 

Za těch dvacet let by byla z jeho stránek docela slušně tlus-

tá kniha. Zrcadlí se v nich všechno důležité, co se v těchto 

letech v obci dělo. Můžeme tu sledovat složitá jednání kolem 

telefonizace  a plynofi kace obce, zpracování územního plánu 

a jeho změny, založení a vývoj muzea, činnost mateřské školy 

a zájmových organizací, hospodaření obce v jednotlivých 

letech, organizování kulturně společenských akcí a v nepo-

slední řadě i boj proti rozšíření letiště Vodochody. 

Nebylo to vždy dění bezkonfl iktní, byly i polemiky 

a spory a ani těm se zpravodaj nevyhýbal. Vzpomeňme 

např. sporů o starou hrušeň u hřiště, přestěhování knihovny 

do společenské místnosti obecního úřadu, o sportovní kabi-

ny, o konání oslav 950. výročí první písemné zmínky o obci, 

o některé místní komunikace a mnoho dalších. Nikdy se 

nestalo, aby byl odmítnut příspěvek jen proto, že se rozchá-

zel s míněním vedení obce. Tyto spory vedené na stránkách 

zpravodaje měly vždy věcný charakter bez osobního na-

padání polemizujících, a proto končily vždy nějakým ro-

zumným řešením.

Zpravodaj dával také prostor k anketám, ve kterých moh-

li občané pomáhat hledat hlavní úkol vedení obce (v roce 

2000 to byla plynofi kace) nebo zásadní pojetí územního 

plánu (anketa Jakou chceme mít obec) a vyslovoval se 

i k různým organizovaným peticím, a to opět věcně, aniž by 

jejich organizátory nějak osobně napadal.  

Pro občany byly také důležité aktuální praktické informace 

např. o jízdních řádech, změnách adres různých úřadů a jejich 

úředních hodinách, o ordinačních hodinách lékařů apod.

Významnou částí obsahu zpravodaje byly příspěvky o his-

torii obce a okolí a o okolních kulturních památkách, ať se 

jednalo o články o jednání obecního zastupitelstva před sto 

i více lety, o předválečném vzhledu obce, o místním školství, 

o čtení ze starých kronik a podobné práce. V některých se 

připomínaly i různé významné osobnosti, které měly k obci 

jen nepřímý vztah, jako je příslušnost k někdejší vrchnosti, 

vlastnictví významného objektu v obci a pod. Týká se to 

např. osobnosti a rodiny dr. Julia Grégra, české vlastenky Ele-

onory Kounicové, rozené Voračické, manželky Ferdinanda 

Blocha Adély Bloch-Bauerové a dalších. Do této skupiny 

příspěvků patří i osobní vzpomínky pamětníků např. na 

události spojené s květnovým povstáním  roku 1945. 

Zpravodaji samozřejmě můžeme leccos vytknout jako 

čemukoliv, co je plodem lidské práce. Můžeme diskutovat 

o tom, zda věnoval vždycky dostatečnou pozornost něčemu, 

co považujeme za důležité, zda neměl organizovat více dis-

kusí se čtenáři, zda měl více podněcovat občany k psaní 

do zpravodaje apod. To všechno je namístě. Co mu ale vy-

tknout podle mého názoru nemůžeme je, že by se ve své 

dosavadní činnosti zpronevěřil svému poslání, které bylo 

formulováno v prvním čísle zpravodaje  v dubnu roku 1995 

těmito slovy: 

„Proč zpravodaj? Proto aby občané byli informová-

ni o činnosti obecního zastupitelstva a obecního úřadu 

s jeho zařízeními  přímo od pramene  a ne na základě 

nepodložených  pověstí a fám, aby mohli na jeho stránkách 

sami vyjadřovat svoje stanovisko k této činnosti a přispívat 

k jejímu zdokonalení náměty, radou a kritikou, aby získali 

různé praktické informace např. o službách, obchodech 

v obci i okolí, aby se dověděli více o svém okolí a jeho 

historii. Prostě proto, aby občané toho více věděli a přitom 

pravdivě.“               v-ch-

NÁŠ ZPRAVODAJ MÁ ZA SEBOU DVACET LET

 Platba za vyvážení odpadu musí být usku-

tečněna do konce února (alespoň první část platby). Bez nové 

známky nebude vaše popelnice počínaje březnem vyvezena. 

 Týdenní vyvážení v rámci sezónního 
svozu končí dnem 16. dubna a začíná opět 24. října. Pozna-

menejte si do kalendáře.

 Kontejnery na velkoobjemový odpad 

budou přistaveny na návsi ve dnech 16. až 19. dubna. Využije-

me jejich přistavení i k úklidu veřejných prostranství v rámci 

akce Uklízíme Česko. Podrobnosti o této akci budou oznáme-

ny včas na vývěskách, webových stránkách a rozhlasem.

 Nebezpečný odpad bude sbírán v sobotu 21. 
března od 11.30 do 12 hodin.

 Nízkopodlažní autobusy budou od dubna 

zařazeny na některé pravidelné linky. Tyto linky budou v jízd-

ních řádech označeny. Vyplývá to z porady představitelů obcí 

s dopravci na městském úřadu v Brandýse.    

 Stížnost obecního úřadu vedení ČSAD 

se týkala špatného informování řidičů autobusů o době ome-

zení dopravy v obci. Při letošním masopustu se stalo, že auto-

bus, který měl odjet z obce v 18,17 hod. neodjel z obce, ale 

z křižovatky před obcí, třebaže uzávěrka návsi pro dopravu 

skončila v 17 hodin. V důsledku toho měli problém cestují-

cí, kteří odjížděli na noční směnu. Starostka proto předala na 

jednání starostů a zástupců dopravy v Brandýse nad Labem 

dne 27.1.  písemnou stížnost na tuto záležitost a bylo jí při-

slíbeno, že podobné problémy se nebudou při dalších akcích 

opakovat.

ZPRÁVY Z OBECNÍHO ÚŘADU
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V době od 16. března do minimálně 31. května 2015 je 

plánovaná závěrečná stavební etapa rekonstrukce hlavního 

průtahu městem Kralupy, což bude znamenat značné ome-

zení dopravy. Pro vozidla i pro pěší bude uzavřena část 

Mostní ulice a Masarykův most. Přejezd lávky pro pěší 

bude povolen jen pro vozidla integrovaného záchranného 

systému (policie, hasiči, záchranka). Ostatní vozy se dosta-

nou z pravého břehu řeky do části města na levém břehu jen 

objízdnou trasou kolem Veltrus a Nelahozevsi do Nových 

Ouholic směrem na Velvary a odtud po silnici od Velvar do 

Kralup. Objízdná trasa je dlouhá 20 km.  Dojde ke změně 

městské hromadné dopravy a pražské integrované dopravy. 

V části města Lobeček bude konečná stanice  před kulturním 

domem Vltava. Jakmile budou sestaveny nové jízdní řády, 

budou na webových stránkách města. Provoz nemocnice 

s poliklinikou nebude omezen. Autem se k nemocnici bude 

jezdit přes světelnou křižovatku Na Františku, Jodlovou 

ulicí a dále slepou ulicí mezi sokolským hřištěm a základní 

školu a bránou do areálu nemocnice.

Doba těchto omezení platí za předpokladu včasného 

dokončení předchozích etap rekonstrukce komunikací 

a příznivého počasí.

(Zpracováno podle webových stránek 
Kralupského zpravodaje)    

OMEZENÍ DOPRAVY V KRALUPECH A UZAVŘENÍ MOSTU 

Vyhlašuje sbírku použitého ošacení, která se v naší obci uskuteční  v sobotu 21. března mezi 10–12 h. Da-
rované věci zabalené do igelitových pytlů nebo krabic, aby se dopravou nepoškodily, přinášejte do čp. 16, tj. 
budoucí hospody na návsi (proti autobusové zastávce). Sbírka se týká letního a zimní oblečení pro dospělé 
i děti, lůžkovin, prostěradel, ručníků, utěrek a záclon, látek o rozsahu nejméně 1 m2 (tedy žádné odřezky 

a zbytky látek), vatovaných a péřových přikrývek, polštářů a dek, veškeré nepoškozené obuvi, nepoškozených 
a kompletních hraček, menších elektrospotřebičů a knih. 

DIAKONIE BROUMOV 

Máslovický dvůr byl od roku 1818 do roku 1909 součástí 

panství baronů Riese Stallburg. Z doby vlády tohoto rodu se 

zachoval jeden zajímavý dokument, který nese název Stano-

vy fondu pro chudé nemocné na statcích pana barona Riese 

Stallburga a je datován 1. ledna 1868 a podepsán hospodář-

ským ředitelem Rösnerem. Je to zajímavý dokument z doby 

počátků snah o zabezpečení těch nemocných, jejichž jediným 

zdrojem obživy byla mzda a  které nakonec vyústily v dnešní 

systém všeobecného zdravotního pojištění. 

V době vzniku uvedeného fondu si ovšem o takovémto 

pojištění mohli pracující nechat jen zdát a tak se tento pro-

blém řešil různými způsoby A jedním z nich je i zmíněný 

fond. Do fondu přispíval povinně každý, kdo byl přijat do 

práce na panství, 2% své mzdy a peníze vložené do fondu 

se nikomu nevracely. Za to měl nárok požádat o podporu 

v době nemoci, ovšem při dodržení řady podmínek. První 

podmínkou bylo, že byl uznán nemocným od lékaře, se kte-

rým měl fond příslušnou smlouvu. Další podmínkou bylo, že 

neporušoval léčebný režim, neuchyloval se k mastičkářům 

a „babskému léčení“. Pokud by tak učinil, nárok na podporu 

v nemoci ztrácel. Pokud ho léčil lékař, se kterým měl fond 

smlouvu, nesl náklady na léčení fond. Zaměstnanec si mohl 

zvolit jiného lékaře, ale jen s vědomím lékaře fondu. V tom 

případě však nesl náklady na léčení sám pacient. Pokud trvala 

nemoc déle než 70 dní, musel nemocný po této lhůtě o pod-

poru v nemoci znovu požádat.  Jak vysoká byla tato podpora? 

Závisela na zařazení pracovníka do jedné ze tří tříd. V první 

třídě měl pracovní nárok na tři čtvrtiny své denní mzdy, ve 

druhé třídě rovněž tak a k tomu pivo, víno a maso k posilnění 

a ve třetí třídě opět tři čtvrtiny denní mzdy a k tomu příspě-

vek na stravu, nápoje a ošetřování.  O výši těchto přilepšení 

žadatelům ve druhé a třetí třídě  stanovy fondu nic neuvádějí.  

U deputátníků, tedy zaměstnanců, u nichž část odměny za 

práci se dávala v naturáliích (tzv. deputát), se výše podpory 

odvíjela jen z peněžní části odměny, protože výše deputátu  

se v nemoci nekrátila.

Pokud by se na podpory nedostávalo dost prostředků, moh-

la být jejich výše snížena. Naopak, pokud fond disponoval 

více než jedním tisícem zlatých, mohl výbor fondu vyplá-

cet pozůstalým i pohřebné. Rozhodoval o tom výbor fondu. 

Fond spravoval výbor, jehož přesné složení  nelze určit pro 

nečitelnost jedné řádky dokumentu. Jisté je jen to, že byli 

jeho členy inspektor panství, smluvní lékař, tři důvěrníci 

z panské továrny a po jednom důvěrníkovi z každého dvora.

Pravděpodobně tam byli  i někteří další panští úředníci.

Závěrečný odstavec statutu uvádím v doslovném znění: 

„Domáháni se podpory musí se státi způsobem slušným, jakož 

se i přikazuje každému, kdo chce žádati podpory z fondu, aby 

se k lékaři a ke svým představeným choval vždy zdvořile“.

  v-ch-

Z HISTORIE NAŠEHO KRAJEZ HISTORIE NAŠEHO KRAJE
PÉČE O NEMOCNÉ NA STATCÍCH BARONA RIESE STALLBURGAPÉČE O NEMOCNÉ NA STATCÍCH BARONA RIESE STALLBURGA
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Před volbami jsme mluvili o nové „koncepci kultury“. Proč zrovna kultury? Protože se kultura považuje za silnou stránku 

obce, Máslovice proslavilo muzeum a oblíbené akce, jako je třeba masopust. Lokální kultura je pojem hodně široký, sou-

visí se sounáležitostí s místem, kreativitou, ale také vztahy mezi lidmi, soudržností nebo ekonomikou obce.

Máslovice ve své velikostní kategorii obcí (201-500 obyvatel) patřily ve výdajích na kulturu na obyvatele několik let do 

první desítky v ČR. Čisté výdaje (po odečtení příjmů) činily ročně cca tisíc Kč na obyvatele a zvyšovaly se (viz tabulka). 

Na rok 2015 se počítá s určitým snížením celkových i čistých výdajů na kulturu na přibližně čtvrt mil Kč.

Od paní starostky dostali zastupitelé tabulku se saldy, tedy celkovou roční bilancí deseti kulturních akcí za léta 2009 až 

2014 (pozn. zahrnuty byly jen fi nance přímo spojené s akcí, proto součty nesouhlasí s tabulkou výše). Další informace, 

např. o návštěvnosti, k dispozici nemám, mohu se vyjádřit tedy jen k této otázce. Finančně nejúspěšnější byly: Dýňování 

(průměr +15 tis. Kč) a Masopust (+12 tis Kč). Kolem nuly se pohybovaly fi nančně nenáročné čarodějnice nebo lodě. Tři 

akce – Šlápota, Skoti, Vinobraní – vykázaly ztrátu mezi 8 až 9 tis Kč, u Svatojánské noci a country byla asi dvojnásobná 

(16 až 19 tis Kč).Vojenský den se konal jen loni za špatného počasí a vykázal největší ztrátu (33 tis Kč).

Pokud bych měla konkretizovat svůj přístup, pak si myslím, že nemá velký smysl usilovat o to, aby kultura byla výdě-

lečná, spíše udržovat výdaje na určité (dohodnuté) úrovni – např. 10 % běžných výdajů rozpočtu. Než se snažit o větší 

propagaci, zvát „hvězdy“, navyšovat příjmy z prodeje a vstupného by se mi zdálo fajn, kdyby obec co nejvíc podpořila 

iniciativu, um a nadšení místních lidí (viz povedená mikulášská). Z kultury zajišťované obcí (a tedy z veřejných peněz) 

nabídnout každému jednou ročně třeba volný vstup do muzea (vedle otevření před zpíváním u stromku), dětem knihovnu 

a vstupy na akce zdarma.

Můj názor je jen jedním hlasem. Důležité je to, co si myslíte vy. Co si od kultury a společenského života v obci sli-

bujete, co má podle vás zajišťovat obec a co zvládnou spolky, kluby, s čím jste spokojení, čeho si vážíte, chtělo by něco 

změnit– a jak? Jak bude fungovat hospoda po rekonstrukci, o níž se nyní jedná s architekty. Jak má být objekt využit, aby 

co nejlépe sloužil co nejvíc lidem? Velmi ráda bych o tomto vedla diskusi u „kulatého stolu“. Názory se určitě budou lišit, 

zároveň věřím, že jsme schopní se i dohodnout. Co myslíte?    Kateřina Vojtíšková

BUDOUCNOST KULTURY V MÁSLOVICÍCH

Trasy budou podobné jako v předchozích letech, po absolvování pochodu bude na návsi připraven program pro děti i dospě-

lé. Podrobný program bude včas vyvěšen na nástěnkách v obci i na webových stránkách. Budeme opět potřebovat pomocníky 

na přípravu návsi a další činnosti. V případě zájmu kontaktujte, prosím, kohokoliv ze zastupitelů. Pomocníci  nad 15 let dostá-

vají odměnu ve výši 70 Kč za hodinu a vstup na akci zdarma. Finanční odměna se počítá od minimálně dvou odpracovaných 

hodin. Za méně než dvě hodiny práce je vstup na akci zdarma a jeden nápoj nebo sladká odměna (to platí i pro pomocníky 

mladší 15 let). Tyto podmínky jsou platné pro všechny akce, které pořádá obecní úřad.  

 V. Sýkorová 

MÁSLOVICKÁ ŠLÁPOTA SE USKUTEČNÍ 
V SOBOTU 11. DUBNA.
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V rámci příprav tradiční společenské akce  Sousedé se 

spolu dobře baví v Dolním Povltaví, která se bude konat 23. 

května, se obrátila starostka Panenských Břežan na občany 

zúčastněných obcí s následující výzvou k aktivní účasti. 

 „Je dobrým zvykem předvést to nejlepší z každé obce svaz-

ku a tak tímto vybízím i vás. Pokud byste měli zájem před-

vést své aktivity, dejte nám prosím nejlépe do konce února 

vědět na e-mail: martin.demco@seznam.cz nebo volejte na 

číslo: 603 402 133. Organizátorem akce je pan Martin Soria-

no. Prostor pro vystoupení je v průběhu celého odpoledne. 

Předvést se můžete s čímkoli, zda zazpíváte, zatančíte nebo 

předvedete jiné kousky, je jen na vás .

 S případnými dotazy neváhejte, piště nebo volejte. Děkuji 

a jsem s pozdravem  Lucie Fiury, starostka obce“

DOLNÍ POVLTAVÍ SE BUDE 
LETOS BAVIT 
V PANENSKÝCH BŘEŽANECH

Počasí sice nebylo úplně ideální, ale na leden dost dob-

ré na to, aby se na návsi sešlo pár stovek lidí. Zabijačka 

opět přilákala návštěvníky, kteří si pochvalovali zruč-

nost a profesionalitu řezníků a pomocníků z řad obce 

(J. Merfait, R. Vorel, J. Levý) pod vedením zkušeného 

Václava Šťastného ml. Ten nám také zapůjčil pojízdnou 

prodejnu, takže prodej byl kultivovanější a z hledis-

ka hygieny i přijatelnější. Petra Horváthová a Miluška 

Hořánková se prakticky nezastavily a patří jim velký 

dík. Přestože za pultem doslova kmitaly, fronta  zájem-

ců o zabijačkové dobroty a kvalitní maso se téměř 

nezkracovala. Tím nechci nikterak zmenšovat záslu-

hy jiných, co prodávali teplá jídla, masopustní pečivo, 

nápoje, či třeba jen stavěli a uklízeli lavice a stoly. Na 

našich akcích se mi líbí právě to, že jsou kolektivním 

dílem občanů a zastupitelů a na masopustu zvláště to, 

že jsou ještě lidé, kteří se dokáží  „odvázat“, nastrojit 

se do nápaditých masek a ve veselém průvodu s muzi-

kou odtančit mnohý kousek s hospodyňkami či jinými 

maskami. Hospodyňkám patří chvála za to, že maskám 

nadělí výsledky svého pekařského umění a také něco 

ostřejšího do hrdla a peníz na muzikanty. Letos kominí-

ček vybral (i od řidičů projíždějících aut) 1564 Kč. Také 

stojí za zmínku, že celkem 177 návštěvníků masopustu 

využilo této příležitosti i k návštěvě našeho muzea.  

 V. Sýkorová

ZPRÁVA Z MASOPUSTU

Jako další sezónní výstavu chystám v našem muzeu výsta-

vu o kukačkách, která má návštěvníkům přiblížit nejen život 

tohoto ptačího druhu, ale i jeho promítnutí do lidové tvorby 

a umění, jehož nedílnou částí jsou i kukačkové hodiny. Obra-

cím se na naše občany s prosbou o spolupráci. Pokud máte vy 

nebo vaši známí kukačkové hodiny, prosíme o jejich zapůj-

čení pro tuto výstavu. Přispějete tak k jejímu úspěchu. Děkuji 

za vaši spolupráci.  V. Sýkorová

KUKAČKY V MUZEU

Stejně jako v předchozích třech letech, nás i letos čeká 

několik zajímavých turistických výletů. Chtěla bych jen 

zmínit, že nejsme žádná uzavřená skupinka a budeme rádi, 

pokud se k nám přidá kdokoli, kdo má chuť a náladu protáh-

nout si tělo v přírodě. Náročnost turistického pochodu známe 

vždy předem a pokud by někdo přece jen měl během výletu 

trable s kondičkou, není problém si sednout do nějaké přileh-

lé hospůdky, dát si něco dobrého a my si ho tam cestou domů 

vyzvedneme. Vzhledem k tomu, že většinu výletů s námi 

absolvují i děti, jdeme vždy pomalým tempem, vyprávíme si 

a zažijeme i spoustu srandy. Budeme opravdu rádi, pokud se 

k nám přidají i starší ročníky.

V sobotu 7.2. jsme vyrazili na hrad Bezděz. Původně sta-

novenou trasu jsme trochu změnili. Z obce Bezděz jsme 

vystoupili na hrad a potom jsme šli stezkou do Doks a vrátili 

se do Bezdězu. Celý výlet zasněženou krajinou nás prováze-

lo slunečné počasí.

V březnu plánujeme uspořádat pěší výlet rovnou z Más-

lovic podél vody na zámek Veltrusy, v dubnu je Máslovic-

ká šlápota, v květnu bychom rádi nějaký trochu náročnější 

pochod… Kdy a kam vyrážíme se vždy dovíte včas z nástěn-

ky u autobusové zastávky.

Nebojte se a přidejte se k nám! Turistice zdar,    

     Hana Švitorková

TURISTICKÉ VÝLETY V ROCE 2015

Opět proběhne v naší knihovně společně se stovkami dalších knihoven a to v pátek 27. března od 19 hodin. Zveme všechny 

děti od tří do patnácti let na večer s hrami, kvízy a hlavně čtením. Čte se tak dlouho, dokud neusne poslední nocležník....

Nutné vybavení: karimatka, spacák. Navíc možno přibalit tenkou deku, polštářek, oblíbenou hračku, kartáček na zuby, pas-

tu. Pití zajištěno. Pro zájemce je na webových stránkách obce nebo na obecním úřadě přihláška, kterou stačí vyplnit a vhodit 

do hnědé schránky na obecním úřadě nejpozději do 23. března! Kapacita knihovny je pro spaní dětí omezená. Proto při větším 

počtu zájemců mají na přespání přednost starší děti.  V. Sýkorová

NOC S ANDERSENEM 



Na vědomost se dává….
Vydává Obecní úřad Máslovice, rediguje ing. Vladimír Cha-

lupný, titulní list kreslil Michal Morovian. Registrováno na 

Ministerstvu kultury ČR pod číslem MK ČR E 12702. Vychází 

šestkrát do roka. Uzávěrka tohoto čísla je 11. 2. 2015. Sazba 

Daniela Kramerová. Uveřejněné příspěvky nevyjadřují vždy 

názor obecního úřadu.

Pište do zpravodaje!
Pište o všem, co se v obci nebo jednotlivých organizacích děje, co 

se vám líbí nebo nelíbí, co byste navrhovali nebo s čím nesouhlasíte 

a nebo napište, co byste chtěli vědět, o čem by se mělo také psát. Uzá-

věrka příštího čísla je 13. dubna 2015. Příspěvky můžete předávat do 

schránky obecního úřadu nebo p. Chalupnému či posílat mailem na 

adresu: ou@maslovice.cz
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POMOCNÁ RUKA PRO 
DOMÁCÍ PEČUJÍCÍ 

Do řad –sátníků vítáme manžele Hanu a Pavla Houfkových, kteří společně v únoru završí půlstoletí 

svého života (12.2. a 27.2.) a přejeme jim hodně zdraví a štěstí i v tom půlstoletí druhém. 

Se stejným přáním zdraví a štěstí se obracíme i k dalším únorovým jubilantkám, 

kterými jsou paní Marie Machačková (18.2. 60 let) a paní Jana Zajíčková (24.2. 65 let).

Významné výročí mají za sebou manželé Slávka a Stanislav Levých, kteří oslavili 21. ledna 

svoji zlatou svatbu. Dodatečně jim k tomuto v dnešní době tak vzácnému životnímu jubileu blahopřejeme!

Pomáháte svým blízkým, rodičům, babičce, dědečkovi nebo sou-

sedovi? Zaskočí Vás jejich nepřiměřené reakce? Zapomínají, kam 

si dali věci a ukládají je na neobvyklá místa? Ztrácí zájem o své 

koníčky? Dochází u nich ke změnám nálady a chování, uzavírají 

se do sebe? Mají problémy s udržováním chodu domácnosti? Vra-

cí se neustále do minulosti? Jestliže jste alespoň na jednu otáz-

ku odpověděli ano, je projekt Nablízku určen právě Vám. Jedinou 

podmínkou je, že bydlíte ve Středočeském kraji, ale pomáhat svým 

blízkým můžete i v Praze.

V rámci projektu Nablízku přichází pomoc odborných lektorů pří-

mo do Vašich domácností, kteří Vám poradí, jakou fi nanční podporu 

můžete získat, jak efektivně řešit problematické situace, jak fyzicky 

zvládnout nástrahy pečování, jak zvládat běžné denní činnosti, jak 

procvičovat paměť či spoustu dalších aktivit. Výstupem je sestavení 

plánu pomoci ušitého přímo na míru Vašich potřeb. Projekt Nablíz-

ku je fi nancován z OP LZZ a služby jsou poskytovány zdarma.

Připravujeme i setkání ve Všetatech, Mladé Boleslavi, Říčanech 

a Kladně. Dopravu na workshopy zájemcům proplácíme. Přesný 

termín a přihlášku najdete na www.adoma-os.cz v sekci Nablízku 

či na tel. čísle 702 077 713.

Občané Máslovic mohou mít nově 
rychlý INTERNET  i kabelovou  
O2TV

Společnost O2 Czech Republic a.s. 

nově zajistila možnost zřízení rychlé-

ho a stabilního internetu v naší obci. 

Můžete využít naši novou nabídku inter-

netu a kabelové televize, kdy je možné 

sledovat programy až na 4 zařízeních 

(televize, počítač, tablet, chytrý telefon) 

včetně zpětného zhlédnutí, nahrávání, 

videotéky……

V případě více informací a zapojení mě 

můžete kontaktovat na čísle 602600911 

nebo na e-mailu jiri.rezac@o2.cz

 Jirka Řezáč ml.

TAK UŽ JE TO TADY

 Společenská kronika  
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